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SEGELL


La primera Escola d’estiu de la Insti-
tució Cultural del CIC es va portar a
terme de l’1 al 4 de juliol del curs
passat. El centre d’interès a l’entorn
del qual va girar tota la formació va
ser el de la reflexió sobre l’atenció a
la diversitat. 


La diversitat que planteja l’escola
inclusiva fa cada cop més necessari
poder disposar de recursos i estratè-


gies per tractar les noves situacions
i els nous reptes de manera eficient. 


En un sistema educatiu com el nos-
tre, en el qual es considera un ampli
període d’escolaritat obligatòria com
un dret de l’alumnat, els objectius
que haurien de presidir l’acció edu-
cativa haurien de ser el de la socia-
lització, en el sentit que tots els
alumnes al final d’aquesta escolari-


tat puguin assolir les competències
mínimes determinades per l’adminis-
tració educativa i, alhora, el de la
individualització, és a dir, que puguin
desenvolupar les seves pròpies
capacitats, habilitats i destreses per
si sols. De l’equilibri entre aquests
dos processos, socialització i indivi-
dualització, en dependrà una bona
part de l’èxit al final d’aquesta esco-
laritat obligatòria.


Escoles/


Jesús Diego
Secretari adjunt de la ICCIC


La primera Escola d’Estiu 
Ara bé, en el decurs d’aquesta llarga
travessia (pensem que l’escolaritat
obligatòria abasta un període de 13
anys), ens caldrà un treball a fons
per a la bona diagnosi de les dificul-
tats individuals amb les quals s’ani-
rà trobant el nostre alumnat. 


Necessitarem moltes eines, molts
recursos i estratègies per poder
atendre aquesta diversitat que s’ani-
rà manifestant de maneres molt dife-
rents i complexes. Caldrà tenir molt
presents principis com el de la no-
exclusió i el de la no-segregació
durant tot el procés educatiu.


I aquesta atenció des del punt de
vista pedagògic, l’hem de preveure
en el marc de la realitat dels nostres
centres, en funció de les nostres
possibilitats i els nostres recursos, i
des d’una perspectiva d’honestedat,
atès que aquests són limitats quant
a l’estructura i, per descomptat, que
hi haurà aspectes d’aquesta diversi-
tat que estaran fora de les nostres
competències i que comportaran una
derivació cap a altres professionals.


Pensem que l’escola no ho és tot. 
No s’hauria de convertir en l’únic
agent de socialització: famílies,
societat i Administració en són
coresponsables.


Un cop s’ha fet aquest preàmbul,
potser llarg però necessari per poder
centrar i justificar el tema, passem
tot seguit a descriure l’estructura,
els continguts i el funcionament de
la nostra primera Escola d’estiu.


El primer dia, al marge de protocol
que comporta la inauguració d’unes
jornades com les que s’estaven a
punt d’iniciar, Jaume Cela, mestre i
director del CEIP Bellaterra, i Juli
Palou, professor de la UB i formador
de mestres, van dur a terme una
ponència inaugural amb el títol “Fer
de mestre al segle XXI, un repte”. 


Una conferència a dues veus,
intel·ligent i alhora engrescadora.
L’un i l’altre, autors de diverses
publicacions, experts formadors de
mestres, van saber situar el centre
d’interès de les jornades i donar el
millor tret de sortida.


A continuació, i en el decurs del
matí, el cos de mestres i el professo-
rat de les nostres escoles van tenir
l’oportunitat d’assistir a la presenta-
ció de 2 de les 16 experiències d’es-
coles diferents que s’oferien en
torns simultanis a càrrec dels seus
protagonistes. 


Citar-les totes seria exhaustiu; desta-
car-ne unes quantes, injust. Però es
poden veure al web de la ICCIC i en
alguns dels webs d’alguns centres: 
www.iccic.edu.


A partir del segon dia i fins al final
de la setmana, l’estructura de les
jornades va consistir en la presenta-
ció de dues ponències simultànies,
que abastaven les etapes d’infantil i
primària (de 3 a 12 anys) i secundà-
ria i batxillerats (de 12 a 18 anys),
respectivament. El professorat va
escollir la ponència en funció de l’e-
tapa on impartia la seva docència.


Amb la idea que les ponències fos-
sin diverses, es va sol·licitar la parti-
cipació de persones vinculades a
tres institucions diferents que
poguessin aportar la seva visió parti-
cular sobre les qüestions que s’ha-
vien de tractar. 


Amb aquest propòsit es va convidar
experts del Departament d’Educació,
en representació de l’Administració
educativa, la Fundació Vidal i Barra-
quer com a fundació privada vincula-
da a l’àmbit de la salut mental, i
Sèpal, empresa especialitzada en
serveis educatius.







Recursos i estratègies del currícu-
lum; trastorns de conducta i apre-
nentatge, i gestió d’aula, per aquest
ordre, van ser els tres temes que
van tractar els representants de les
institucions abans esmentades, amb
l’única particularitat que, per a cada
apartat, com ja s’ha dit, eren dos
ponents diferents que abastaven les
diferents etapes educatives.


Els blocs temàtics tenien en compte
unes primeres intervencions, que
duraven aproximadament una hora i
mitja, i que anaven seguides –des-
prés d’un breu descans– d’una altra
sessió de debat conduïda per un
moderador amb l’assistència del
mateix ponent . 


Seguidament, s’iniciava una tercera i
última part en la qual, d’acord amb
tot el que s’havia treballat anterior-
ment, s’arribava a unes conclusions
que els relators s’encarregaven de
plasmar en els escrits de conclu-
sions finals.  Aquestes seran, ben
aviat, la base i el criteri d’actuació
dels equips d’orientació escolar i psi-
copedagògics dels diversos centres.


Al final del tercer dia es van passar
diferents enquestes de satisfacció
segons el bloc temàtic al qual s’ha-
via assistit. 


Es valoraven aspectes d’organitza-
ció, de continguts, de mitjans tècnics
i didàctics i d’equipaments, entre
d’altres. En general, els resultats van
ser molt satisfactoris. 


Es pot afirmar –sens dubte– que la
detecció de necessitats que es va
portar a terme des de l’inici del pro-
jecte, a través de les consultes fetes
als equips d’orientació, psicopedagò-
gics, directius i claustre en general,
va ser prou objectiva i es va corres-
pondre amb els resultats expressats
en l’enquesta esmentada.


Cal destacar també la important
representació de tots els centres
participants, així com la de persones
d’altres escoles de l’AEC que van
voler assistir a les dues primeres
parts de cadascun dels blocs temà-
tics. 


La bona sintonia i l’ambient distès
que es va crear en el decurs de la
setmana, l’intercanvi d’experiències i
l’oportunitat de conèixer altres pro-


fessionals de la mateixa institució,
van contribuir a prendre consciència
que estem fent escola.


Fer de mestre i professor és una
feina cada cop més complexa i difí-
cil. L’escola és, amb tota seguretat,
l’única institució educativa formal
que educa, ensenya i posa límits
quan convé. Els requeriments i l’exi-
gència que avui li fa la societat
sobrepassen sovint la capacitat de
resposta dels mateixos docents. 


Unes jornades d’aquestes caracterís-
tiques hauran ajudat a saber deter-
minar quins són els nostres límits,
quines són les nostres obligacions i,
sobretot, quina és la resposta con-
junta que hem de donar davant
aquests problemes.


No voldria acabar aquesta breu res-
senya del que ha estat una gran
escola d’estiu sense agrair la partici-
pació de tots els mestres, professo-
rat i personal d’administració i ser-
veis, que amb la seva il·lusió i
dedicació han fet possible aquesta
trobada 
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Ara mateix, el títol de la conferència
a la qual vam assistir el curs passat
a l’Escola Thau Barcelona, no el
recordo amb exactitud i, potser, ja
manifesto una actitud involuntària
vers el tema. 


D'altra banda, penso que tant fa el
nom de la cosa, perquè el que és
important és el fet en si mateix, el
punt de partida, el desenvolupament
i la conclusió: el procés, el principi
del final, el present vital i la vivència
de tot plegat.


He trobat la carta en la qual s’infor-
mava de la convocatòria i del títol de
la conferència de la psicopedagoga
Concepció Poch, que no era un altre
que “Educar per a la mort, educar
per a la vida. Reflexions i experièn-
cies”.  


Persones


Carles Dalmau i Assumpta Fradera
Advocat i síndic municipal de greuges de Sant Boi de LLobregat, i arquitecta.
Pare i mare d’alumnes de l’escola Thau Barcelona


Sobre la mort: com tractar el final 
de la vida amb els fills i amb nosaltres
mateixos
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